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Na jednání Ústředí OSŽ dne 20. listo-
padu informovala Dana Žáková z  od-
dělení BOZP o průběhu a vyhodnocení 
prověrek BOZP v  roce 2024. Svazoví 
inspektoři bezpečnosti práce oddělení 
BOZP OSŽ-Ú v roce 2024 provedli cel-
kem 164 kontrol nad organizací a prů-
během prověrek BOZP. Vedení OSŽ 
mimo jiné stále pracuje na přípravě IX. 
sjezdu OSŽ, který proběhne 7.–8. listo-
padu 2025 v Brně, a na volbách OSŽ. 

Ing. Ondřej Šmehlík, vedoucí MO OSŽ,  
přiblížil přítomným postupný vývoj 
aplikace Rail sport, na  kterém se stále 
pracuje. Vytvoření aplikace Rail sport se 
ukazuje jako správný krok, který uleh-
čuje organizaci akcí i  registraci a  evi-
denci účastníků. Velmi důležitou infor-
maci poskytl JUDr. Petr Večeř ohledně 
příspěvků z  Podpůrného fondu OSŽ 
spojených s  povodněmi, kdy k  dneš-
nímu dni Sociálně-právní oddělení 
OSŽ-Ú vyřídilo 161 žádostí o šestitisíco-
vý příspěvek a 40 žádostí o dvacetitisí-
cový příspěvek a  dalších 15 žádostí je 
rozpracovaných.

Během celého roku probíhají také 
kontroly revizní komise. O  průběhu 
kontrol informovala jejich předsedky-
ně Barunka Balážová. Některé menší 
základní organizace ukončují svoji čin-
nost a členové přecházejí k větším zá-
kladním organizacím OSŽ.

Poté již dostal slovo Martin Janeček, 
člen Podnikového výboru OSŽ při ČD, 
a. s., a zároveň předseda ZO OSŽ Praha 
hl. nádraží, který poskytl informace ze 
čtvrtého kolektivního vyjednávání se 
zaměstnavatelem ČD, a. s., ze dne 18. 
listopadu. Návrh zaměstnavatele byl ne-
přijatelný, velkým tématem jsou dělené 
směny. Také u společnosti ČD Cargo, a. s.,  

se stále kolektivně vyjednává. Předseda 
podnikového výboru ČD Cargo, a. s., 
Radek Nekola sdělil, že zaměstnavatel 
přišel s novým návrhem, který však byl 
zástupci odborových centrál odmítnut. 
OSŽ nadále trvá na  navýšení tarifních 
mezd o 1900 Kč a zachování všech be-
nefitů z PKS 2024. Dále promluvil o pro-
blematice udržitelnosti jednotlivých zá-
silek (očekávaná ztráta v  letošním roce 
se odhaduje na  500 mil. Kč). Poslední 
informaci ještě Radek Nekola přidal ze 
společnosti MeTRaNS DYKO, kde byla 
uzavřena – za významné podpory Soci-
álně-právního oddělení OSŽ – historicky 
první kolektivní smlouva.

U Správy železnic se podařilo 11. lis-
topadu podepsat kolektivní smlouvu. 
Předseda PV OSŽ SŽ, s. o., Petr Štěpá-
nek shrnul změny, ke  kterým v  ko-
lektivní smlouvě došlo: nárůst mzdy 
do  tarifu 3,9 %, navýšení stravného 
a motivační odměny pro zaměstnance, 
kteří doporučí nové zaměstnance (Po-
známka redakce: Dne 2. prosince došlo 
ke shodě se zaměstnavatelem u Zásad 
čerpání FKSP na rok 2025 a 16. prosince 
dochází k podpisu). Zaměstnancům SŽ 
byla za měsíc říjen vyplacena jednorá-
zová odměna 12 000,- Kč.

Za Nedrážní republikový výbor vystou-
pila předsedkyně Bc.  Renata Dousková, 
která nejdříve informovala o společnosti 
Trilex, kde stále probíhá kolektivní vyjed-
návání. V dalších podnicích se vyjednává 
o navýšení tarifních mezd a bonusů.

René Vrána, předseda ZO OSŽ DKV 
Přerov, který zastupuje DPOV, a. s., in-
formoval, že mají kolektivní smlouvu 
podepsanou na  dva roky 2024–2025, 
s letošním navýšením o 2,5 %, a mimo-
řádnou odměnu. U  společnosti dojde 

k  organizační změně, převedení urči-
tých THP pracovníků pod ČD. Vladislav 
Vokoun závěrem jednání krátce infor-
moval o  dalším vývoji novely důcho-
dové reformy, která je v  těchto dnech 
v senátu a čeká na schválení.

Pravidelné jednání PV OSŽ Sprá-
vy železnic 21. 11. 2024 se tentokráte 
uskutečnilo bez zástupců zaměstnava-
tele a také předsedy OSŽ, kteří se z jed-
nání omluvili. Předseda PV Petr Ště-
pánek se svými tajemníky podrobně 
rozebral v minulém týdnu podepsanou 
kolektivní smlouvu na  rok 2025. Po-
psal změny oproti stávající PKS. Ke ko-
lektivní smlouvě na  rok 2025 by měly 
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Svazoví inspektoři (zleva): Pavel Antolič 
(Ústecký, Liberecký a Karlovarský kraj), 
Dana Žáková (Středočeský + Praha, Par-
dubický a Královéhradecký kraj), Miroslav 
Feber (Olomoucký, Moravskoslezský a Zlín-
ský kraj), Monika Časarová (Jihomoravský 
kraj a kraj Vysočina), Petr Kožmín (celá ČR 
a nedrážní)
 Foto: Daniela Houdková

Svazoví inspektoři bezpečnosti práce oddělení 
BOZP OSŽ-Ú v roce 2024 provedli celkem 164 
kontrol nad organizací a průběhem prověrek BOZP

Členky FiSaic vyrábějí ozdoby 
na vánoční stromky pro masarykovo 
nádraží a pro hlavní nádraží v Praze
Každý rok v adventním čase dozdobují vánoční stromky na Masarykově a hlavním nádraží 
v Praze generální ředitelé SŽ a ČD. Letos se zdobení konalo 11.  (SŽ) a  koná 17. prosince 
(ČD), kdy  Jiří Svoboda za Správu železnic a Michal Krapinec za České dráhy tímto slav-
nostním aktem oceňují krásné, do posledních detailů vypracované vánoční ozdoby, které 
vyrobily členky Českého zemského svazu FISAIC (Mezinárodní federace pro kulturu a volný 
čas železničářů). S výzdobou jim za Odborové sdružení železničářů pomáhají místopřed-
sedové OSŽ a předsedové podnikových výborů Petr Štěpánek (SŽ)  a Štěpán Lev  (ČD).   

Na snímku zdobení vánočních stromků v roce 2023 –  foto: Daniela Houdková 
 (Bližší informace a fotografie z letošního zdobení najdete na www.osz.org)

PF 2025
Vážení čtenáři, 
redakce vašeho tištěného 
odborového čtrnáctideníku Obzor 
se s vámi pro letošní rok loučí 
a přeje vám krásné prožití 
vánočních svátků a veselý, 
radostný, ale i poklidný vstup 
do roku 2025.

První číslo příštího roku vyjde 
13. ledna. Aktuální informace 
však najdete na www. osz. org.

–RED–

Velikost obce hraje klíčovou roli 
v kvalitě bydlení domácností
Podle výsledků Sčítání z roku 2021 se úroveň bydlení domácností v Čes-
ku zlepšila. Mezi jednotlivými typy hospodařících domácností však pa-
nují významné rozdíly ve způsobu a kvalitě bydlení. Rozhodujícím fakto-
rem ovlivňujícím stáří, velikost či technickou vybavenost bytů je velikost 
obce a s ní úzce související skladba domovního fondu podle druhu domu.

V roce 2021 bydlela bytová domácnost v Česku nejčastěji v bytovém domě 
postaveném či zrekonstruovaném v 70. letech 20. století ve městě se 100 tisíci 
a více obyvateli. Obydlený byt měl průměrnou celkovou plochu 87,6 m2 a ne-
celé čtyři obytné místnosti. Většinou byl vybaven ústředním topením a při-
pojen na vodovod, plyn a kanalizaci z veřejné sítě. V jedné bytové domácnos-
ti žilo v průměru 2,26 osob, o půl osoby méně než v roce 1991.

Bytové domácnosti ve městech nad 10 tisíc obyvatel převažovaly v byto-
vých domech, pocházejících nejčastěji ze 70. a 80. let 20. století. Nejvíce uží-
valy byty v osobním vlastnictví a nájemní byty. Tyto byty měly sice menší 
celkovou plochu, ale lepší technickou vybavenost například ústředním dál-
kovým vytápěním. V takových bytech žily především vícečlenné nerodinné 
domácnosti, jednotlivci a neúplné rodiny se závislými dětmi.

Bytové domácnosti ve  venkovských obcích a  menších městech do  10 
tisíc obyvatel naproti tomu bydlely v bytech s výrazně nižší dostupnos-
tí vodovodu, plynu a kanalizace z veřejné sítě, ale současně disponova-
ly nadprůměrnou celkovou plochou i nadprůměrným počtem obytných 
místností. Tyto domácnosti převážně žily v bytech v rodinných domech, 
které zároveň vlastnily. Takto bydlely zejména společně hospodařící do-
mácnosti dvou a více rodin, bytové domácnosti tvořené dvěma a více hos-
podařícími domácnostmi a v menší míře i úplné rodiny se závislými dětmi.

Zdroj: Český statistický úřad
(Podrobné údaje přináší nová analytická publikace Jak bydlí domácnosti podle 
výsledků sčítání lidu, dostupná na webu ČSÚ a Sčítání 2021)

www.odbory.info

Dále přítomní absolvovali školení požární ochrany, které vedla svazová inspektorka Dana Žáková. V  každé budově je 
potřeba mít hasicí přístroje, označení únikového východu a nepoužívat výtahy v případě požáru, neboť většina výtahů není 

protipožární. Podstatnou informaci, 
kterou Dana Žáková zdůraznila, je, jak 
předejít požáru: včas nahlásit závady, 
nekouřit v  objektu, před odchodem 
ze svého pracoviště nezapomenout 
vše vypnout. V  případě vzniku požáru 

Školení bOZP 
v základních organizacích OSŽ

Obsah školení je vždy zaměřený na potřeby účastníků, proto zaměstnanci OSŽ byli především proškoleni 
v oblasti možných každodenních rizik u administrativních pracovníků. Pracovní úrazy v kanceláři a pro-
storách celé budovy nejsou ojedinělé. Opaření horkou vodou z  varné konvice, upadnutí na  schodech, 
střihnutí nůžkami apod. jsou běžná denní rizika na pracovišti. Mezi dlouhodobá rizika patří bolesti zad, 
kdy důvodem může být špatná kancelářská židle, zhoršení zraku, kdy monitor nemá vhodnou vzdálenost 
od očí, syndrom karpálního tunelu v případě nevyhovující počítačové myši či klávesnice, nebo psychická 
zátěž při náročné dlouhodobé práci. 

Mezi pravidelné aktivity, které OSŽ pořádá, jsou školení BOZP v základních organizacích. 
V listopadu probíhalo školení v základní organizaci OSŽ-ústředí, kde je předsedou 
Luděk Šebrle, pod vedením školicího týmu BOZP-ústředí OSŽ v čele s vedoucím oddělení 
JUDr. Petrem Kožmínem, LL.M., MBA. 

Po uzávěrce: už i České dráhy a Čd cargo mají s OSŽ uzavřeny kolektivní smlouvy



proběhnout během měsíce ledna dva 
aktivy, a  to jeden v  Čechách a  druhý  
na  Moravě. Seznámil také přítomné 
s  vývojem v  jednání o  hospodaření 
s FKSP na rok 2025, zejména možností 
zásad hospodaření vzhledem k platné 
legislativě a očekávané změny zákonů 
vztahujících se k  FKSP. OSŽ považuje 
za prioritu sjednání Zásad hospodaře-
ní s  FKSP a  teprve potom přizpůsobit 
těmto zásadám rozpočet FKSP.

Dále byly předány informace z Ú-OSŽ, 
které se konalo 20. listopadu, včetně pří-
pravy oslav 35 let založení OSŽ, ale také 
příprav IX. sjezdu OSŽ v roce 2025. Důle-
žitým bodem byla také příprava Podni-
kové konference plánované na 14. květ-
na 2025. Klíč k zastoupení na Konferenci 
byl odsouhlasen v poměru 1:80, tedy je-
den delegát na 80 zastupovaných členů.

Závěrem vystoupili zástupci odbor-
ných oddělení OSŽ. Dana Žáková z  od-
dělení BOZP uvítala, že prověrky BOZP 
budou probíhat v delším časovém úseku 
roku 2025 a vyzvala k maximální účasti 
zástupců zaměstnanců, resp. funkcioná-
řů OSŽ v  daném regionu. Luděk Šebrle 
z  oddělení SPO informoval o  možnos-
tech právního poradenství, rozsahu čer-
pání pomoci postiženým povodněmi 
z Podpůrného fondu a změnách v pojiš-
tění odpovědnosti za škody způsobené 
při výkonu povolání. Zejména upozornil 
na možnost úhrady pojištění za stávající 
ceny do konce tohoto roku. 

Republiková rada seniorů, která se 
konala v  Praze 21. listopadu, přivítala 
na  svém jednání nového člena RRS 
za  pražskou oblast – Zbyňka Handze-
la, který byl zvolen za zemřelého člena 
rady Bořivoje Jiránka. Další personální 
změny nastanou u RRS v příštím roce, 
kdy její řady opustí čtyři členové z dů-

vodu stáří, či nemoci, radu následně 
doplní nově zvolení členové z přísluš-
ných klubů seniorů OSŽ.

Prvním hostem jednání Rady byla 
ředitelka cestovní kanceláře ČD travel 
Mgr.  Blanka Jíšová. Seznámila členy 
RRS s nabídkou ČD travel a s novinka-
mi, mezi které patří rozšíření spoluprá-
ce této CK s největší cestovní kanceláří 
v  evropě – CK TUI. Blanka Jíšová dále 
podrobně popsala možnosti, které kli-
enti této CK mají, přičemž zmínila ne-
jen zahraniční, ale i domácí destinace, 
které jsou neméně přitažlivé a mnohdy 
i  klidnější než někdy přeplněné pláže 
u moře. Zejména seniorům pak dopo-
ručila vybírat si z nabídky mimo hlavní 
sezónu, kdy jsou rekreační střediska 
daleko klidnější a mnohdy i přívětivější. 

Dalším hostem jednání RRS byl prv-
ní místopředseda OSŽ Radek Nekola. 
Přiblížil členům Rady poslední jed-
nání Ústředí OSŽ, upozornil na  blížící 
se oslavy 35 let OSŽ a  popsal situaci 
v jednotlivých drážních podnicích, kde 
v současné době finišuje kolektivní vy-
jednávání. Zatímco u Správy železnic je 
již kolektivní smlouva podepsaná, u ČD 
a  ČD Cargo jednání pokračují. Pokud 
se týká ČD Cargo, jednání jsou ztíže-
na mimo jiné také z  důvodu nelehké 
hospodářské situace u podniku (ztráta 
přeprav hnědého uhlí a zhoršení u pře-
pravy jednotlivých vozových zásilek).

Závěrečná část jednání RRS byla vě-
nována činnosti jednotlivých Klubů 
seniorů. Členové Rady popsali činnost 
jednotlivých klubů, přičemž konsta-
tovali, že jejich členové z důvodu stáří 
a  nemocí ubývají a  čerství důchod-
ci dosud nenašli cestu k  zapojení se 
do činnosti klubů. 

–RED–

Daniela Houdková    Na aktuálNí téma

 (Podrobnosti na  www.osz.org)

Na snímku vítězové bowlingového turnaje 
Marcel Baláž a Renata Dousková 

Foto: Daniela Houdková

 Legendární přejezdová zabezpečovací zařízení 
vÚd s  jednoduchým systémem nenáročným na  vý-
robu i  údržbu, zřizována po  provozním odzkoušení 
v šedesátých letech minulého století, byla doménou 
především československých vleček, lokálek i  jedno-
kolejných neelektrifikovaných hlavních tratí. v  hoj-
ném počtu se kdysi například vyskytovala na  trati 
Most–Kralupy nad vltavou (zde jedno z prvních bylo 
instalováno v  roce 1970 v  obvodu žst. obrnice v  km 
104,952 u  Břvan), „Horní vláře“ mezi Kunovicemi 
a Trenčianskou Teplou nebo na tratích v oblasti vysoči-
ny, kde je dodnes tímto mohykánem vybaven přejezd 
p3664 v těsné blízkosti žst. Bransouze, přes který dne 
7. 11. 2024 projíždí rychlík 664 relace Brno–plzeň 
v čele s Brejlovcem 754. 043 (na snímku). ještě v roce 
2001 se jeden přejezd se zmiňovaným zařízením na-
cházel též na  elektrifikované jednokolejné trati 020 
mezi Chocní a  Týništěm nad orlicí. Tyto výstražníky 
byly i u přejezdů s mechanickými závorami v Klášterci 
nad ohří (na perštejnském zhlaví na tehdy neelektrifi-
kovaném dvoukolejném traťovém úseku Kadaň–Kar-
lovy vary) či v  Malých Svatoňovicích (jednokolejná 
neelektrifikovaná hlavní trať 032 jaroměř–Trutnov). 
Toto zařízení mělo tu zvláštnost, že při jeho poruše 
byla výstražná světla zakryta terčem se značkou jiné 
nebezpečí, což uživatele silničního provozu upozorňo-
valo, že je mimo provoz. na kontrolní skříňce v doprav-
ních kancelářích byla ve spodní části umístěna dvě bílá 
světla signalizující napájení z veřejné sítě a z baterek, 
přičemž nad nimi se nacházel reliéf koleje s  jednou 
oranžovou kontrolkou, jež prostřednictvím kmita-
jícího světla signalizovala pohyb drážního vozidla 
v přibližovacím obvodu, když se vlaková souprava na-
cházela ve vzdalovacím obvodu, zcela zhasla a po jeho 
opuštění se opět rozsvítila nepřerušovaně. 

Tehdejší technický rozvoj se podepsal na vzhledu 
těchto výstražníků či náhradě některých komponen-
tů zejména při zavedení pozitivní (bílé) signalizace 
koncem šedesátých let. postupem času některá tato 
zařízení prošla modernizací, při níž došlo k náhradě 
původních výstražníků hranatými plechovými typu 
AŽd 71 nebo výměně výstrojové skříně za plastový 
domek. v poslední době dochází k masivní náhradě 
zmiňovaných zařízení moderními elektronickými 
systémy. Tomáš Martínek

všimli jsme si

vánoční sen o jaruPo uzávěrce:
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Svazoví inspektoři bezpečnosti 
práce oddělení BOZP OSŽ-Ú v roce 
2024 provedli celkem 164 kontrol 
nad organizací a průběhem 
prověrek BOZP  

V Luhačovicích se krájel slavnostní dort 
pro Bardotku

Za  nebývalého zájmu odborné i  laické 
veřejnosti a především železničních fan-
dů a „šotoušů“ proběhla oslava šedesá-
ti let motorové lokomotivy T 478  1001, 
přezdívané Bardotka (podle populár-
ní herečky 50. a  60. let Brigitte Bardot). 
Byla prvním prototypem tohoto stroje, 
vyrobeného v roce 1964 v závodě ČKD 
v pražské Libni. Továrnu opustila 21. lis-
topadu 1964 a při svém představení ve-
řejnosti na Mezinárodním strojírenském 
veletrhu v Brně v roce 1966 získala zlatou 
medaili. Lokomotiva byla v pravidelném 
provozu u ČSD a ČD do roku 1986, kdy 
byla odstavena a skončila „v kopřivách“ 
ve Veselí nad Moravou. Zásluhou tehdej-
šího přednosty (náčelníka) lokomotivní-
ho depa Brno-dolní Ing. Josefa Bojanov-
ského byla opravena a v roce 2002 byla 
prohlášena kulturní památkou.  Od roku 
2013 je v  péči party nadšenců za  pod-

pory CHV Lužná u  Rakovníka udržová-
na ve stavu blízkém vyrobení, vzhledem 
i technickým stavem. Velkým úsilím zmí-
něných nadšenců se podařilo odstranit 
havárii motoru z roku 2019, kdy doslova 
„vstala z mrtvých“, a tak je od roku 2021 
vedena jako provozní i s původním šes-
tiválcem a  je využívána na  historické, 
zvláštní a  retro vlaky. Díky těmto nasa-
zením zavítala do dnešních dnů na tra-
tě od Kubovy Hutě, Plzně, přes Prahu, Li-
berec, Brno, Mikulov, Ramzovou, Žilinu 
až do  Banské Bystrice, Telgártu, Tatran-
ské Lomnice a Prešova. V současnosti je 
jako muzejní stroj deponována v strojo-
vé stanici Tišnov.

V  sobotu 23. listopadu 2024, téměř 
na den přesně od svého „narození“, ja-
kož i  následující neděli byla nasazena 
na některé soupravy Slováckých expre-
sů, konkrétně na  neelektrifikovaném 

úseku mezi Starým Městem u  Uher-
ského Hradiště a Luhačovicemi a také 
na  dva spěšné vlaky spojující Staré 
Město s  Brnem. Po  příjezdu do  Luha-
čovic na přípřeži Slováckého expresu R 
883 proběhla před lokomotivou malá 
oslava, kdy oslavenkyně dostala slav-
nostní dort, který osádka lokomotivy 
spolu s mechaniky, kteří se o ni stara-
jí, rozdělila mezi přítomné diváky a pří-
znivce této lokomotivy, z nichž mnozí 
zavzpomínali na  dobu, kdy tato loko-
motiva jezdila v pravidelném provozu. 

Jak dodává Zdeněk Bartoň, četař 
-elektromechanik, který vede partu 
nadšenců věnujících se údržbě této 
lokomotivy, potěšující je, že mezi 
nimi jsou i mladí lidé, což je pro bu-
doucnost této lokomotivy velice vý-
znamné.

 Text a foto: Miroslav Čáslavský

 Ústředí OSŽ, PV OSŽ Správy železnic , s.o., RRS OSŽ

I bezpečáci mají sny. někdy vypadají úplně jako ty vaše 
a někdy jsou… inu, bezpečácké. o místech, kde to voní 
novotou, kde je všechna potřebná dokumentace a plísně 
jsou jen na sýru. prostě o místech obsazených spokoje-
nými zaměstnanci se spokojeným výrazem a zaměstna-
vatelem, který na ně neshlíží kdesi z obláčku, ale chodí 
okolo a snaží se o zlepšení již téměř dokonalého. A pro-
tože se sny mohou plnit, snažíme se tomu jít naproti…

například tím, že jsme v roce 2024 provedli mj. 164 
kontrol nad organizací a  průběhem prověrek Bozp 
a mohli, díky své přítomnosti, do toho taky tak trochu 
kecat a přispět svými poznatky do zápisu. A o tom, jak to 
letos probíhalo, se můžete dočíst v Informaci o průběhu 
a vyhodnocení prověrek Bozp v roce 2024, kterou máte 
k dispozici ke stažení.

prověrky Bozp nemají být jen nudnou formalitou, 
protože jsou důležité pro zajištění vašeho bezpečného 
a zdravého pracovního prostředí. je to čas, kdy lze řešit 
opotřebované nářadí a stroje, chybějící návody, děravou 
střechu nebo jak nespadnout z výšky bez technologické-

ho postupu a správného zajištění. A proč by se měli prově-
rek účastnit i zástupci odborů? nejen, že je to jejich právo, 
oni totiž hrají důležitou roli jako spojka mezi zaměstnanci 
a vedením. jejich přítomnost zajišťuje, že hlasy zaměst-
nanců jsou slyšet a že se na nic důležitého nezapomene. 

zajímavou novinkou v  roce 2025, prozatím pouze 
u Správy železnic, státní organizace, je to, že prověrky 
Bozp se mohou konat v průběhu celého roku. Umožní 
to větší účast zástupců zo oSŽ, přidá to na klidu a mno-
ha lidem usnadní práci. doufáme, že se tato možnost 
osvědčí a přidají se i další zaměstnavatelé.

jaro se blíží a zase vyrazíme na nové kolo prověrek 
Bozp. I když se na odborové práci podílíme i my, svazoví 
inspektoři a zaměstnanci oddělení Bozp oSŽ-Ú, nemů-
žeme být úplně všude. Tímto připomínáme, že bezpeč-
nost a  ochrana zdraví při práci je investice do  našeho 
zdraví, a tedy i do budoucnosti. A že sny jsou fajn, i když 
jsou o jaru, ale realita by nás měla zajímat více…

Těšíme se na shledanou!
 Dana Žáková – oddělení BOZP OSŽ

NavŠtívili jSme

K 60. narozeninám dostala Bardotka T 478 1001 slavnostní dort

Jak vzniká dezinformace
Se zájmem jsem si přečetl ve čtvrtek 14. listopadu na serveru novinky.cz článek s bombastickým názvem 

„Objížď ka 22 kilometrů. Rušení železničních přejezdů budí vztek“. Článek pojednává o plánovaném 
zrušení přejezdu v raspenavě na Liberecku. jistě, rušení přejezdu je pro každého jeho místního uživatele ne-
příjemná věc. Situaci v raspenavě neznám, a tak nebudu vynášet soudy, zda je rušení přejezdu správné, nebo 
ne. K jednomu se však musím vyjádřit. 

Styk s dráhami řeší zákon o pozemních komunikacích č. 13/1997 Sb., ve znění pozdějších předpisů, kon-
krétně § 37. rušení přejezdů upravuje § 37a. Ten byl do původního znění zákona vložen novelou – zákonem 
č. 403/2020 Sb. ze dne 29. září 2020. Tedy nejedná se o žádnou novinku.

v § 37a v odstavci 1 písm. a), písm. b) je stanoveno, že vhodná objízdná trasa není delší o více než 5 km a ne-
vede přes přejezd s nižším stupněm zabezpečení. Tedy, že objízdná trasa za přejezd zabezpečený např. světelným 
a zvukovým zařízením nesmí vést přes přejezd zabezpečený pouze výstražnými kříži. podle § 37a odst. 2 účast-
níkem řízení o povolení zrušení přejezdu je vlastník pozemní komunikace, vlastník dráhy a obec, na jejímž území 
se rušený přejezd nachází. podle § 37a odst. 3 si silniční správní úřad, který o zrušení rozhoduje, vyžádá závazné 
stanovisko policie Čr a také drážního správního úřadu, pokud náhradní trasa vede přes přejezd. 

domnívám se, že výše citovaná ustanovení zákona o pozemních komunikacích zajišťují objektivnost při správ-
ním řízení o zrušení přejezdu. navíc rozhodnutí silničního správního úřadu lze rozporovat u nadřízeného orgánu.

 Informace o objížďce dlouhé 22 km je zavádějící. vztek tedy může vyvolávat nejen návrh na zrušení konkrét-
ního přejezdu, ale také dezinformace o něčem, co právní řád tohoto státu nepřipouští.      Vladimír  Selucký

Poslední část školení která byla za-
měřena na poskytnutí první pomoci, 
měl na starosti Bc. Pavel antolič. 

Zajímavou novinkou byla ukázka 
přenosného ručního defibrilátoru 
(viz foto), který se nemusí bát použít 
žádný laik. Po  otevření kufříku se 
defibrilátor automaticky aktivuje 
a  hlasově navádí, jak má zachraňující 
postupovat. 

Na  konci školení proběhl závěrečný 
test, který všichni zaměstnanci úspěš- 
ně absolvovali. Za odměnu byl pro ně, 
jako již každoročně, uspořádán bow-
lingový turnaj. Hrálo se opět ve  smí- 
šených dvojicích a  první místo obsa-
dila předsedkyně NeRV Bc.  Renata 
Dousková spolu s  IT specialistou 
Ing.  Marcelem Balážem, jejichž jména 
budou přidána na putovní pohár OSŽ.  

je důležité se nezdržovat v  budově, okamžitě ji opustit a  zůstat na  určeném 
shromaždišti. 

Školení bOZP 
v základních 
organizacích OSŽ



Sociálně-právní oddělení OSŽ-ústředí 
(dále rovněž „SPO OSŽ-ústředí“) dis-
ponuje relevantními informacemi, že 
v  posledním období dochází ke  zvý-
šenému počtu případů, kdy vedoucí 
zaměstnanci zaměstnavatele (zpravidla 
i  více zástupců zaměstnavatele) před-
kládají zaměstnancům, členům OSŽ 
k podpisu písemný dokument – „Doho-
du o  rozvázání pracovního poměru“ 
(prvotně nepodepsanou zaměstnava-
telem) a členové OSŽ tuto bez jakékoliv 
konzultace s funkcionáři OSŽ nebo SPO 
OSŽ-ústředí podepisují. Následně se ob-
rací s žádostí o pomoc při jejich řešení.

Zaměstnanci před svým podpisem 
nevyužívají svého práva, tj. řádného 
seznámení se s  jejich obsahem, popří-
padě si nevezmou tzv. čas na rozmyšle-

nou, není-li jim obsah zcela jasný anebo 
s  ním nesouhlasí. V  takové situaci se 
nelze vůbec spoléhat na tvrzení zaměst-
navatele, že jde o tzv. formální záležitost, 
která nemá žádný vliv na cokoliv. 

Zaměstnanci si neuvědomují, že 
podpis dohody o rozvázání pracovního 
poměru (§ 49 ZP) může mít do budouc-
nosti pro členy OSŽ významné nega-
tivní důsledky (např. problém s  výší 
odstupného dle zákoníku práce a  PKS; 
vyplácení podpory v  nezaměstnanosti 
na  Úřadu práce ČR od  prvních měsíců 
v nejnižší procentní sazbě, tj. 45 %, kte-
rá by jinak byla snížená až od 5. měsíce 
podpůrčí doby, apod.). 

Sdělení některých vedoucích zaměst-
nanců zaměstnavatele, že tyto dohody 
musí podepsat ihned, jsou naprosto 

irelevantní. Jedná se o  dohody, tedy 
o dvoustranné právní jednání, tj. obě 
smluvní strany (tedy i zaměstnanec) by 
měly mít dostatek času si dohodu dů-
kladně přečíst (prostudovat), než při-
stoupí k jejímu podepsání. 

Na  výše uvedené sdělení zaměstna-
vatele lze pohlížet jako na jednání proti 
dobrým mravům, v  některých přípa-
dech zřejmě až šikanózní, a určité zneu-
žívání postavení silnější strany v pracov-
něprávním vztahu, což není v souladu se 
základními zásadami pracovněprávních 
vztahů dle zákoníku práce (např. §  1a, 
písm. a), e) ZP).

Mikuláš Hubicsák, 
manager pro kolektivní vyjednávání   

JUDr. Petr Večeř, 
vedoucí SPO OSŽ-ústředí

…četaři Pavlu antoličovi dali a  že je 
to velká sláva. Medaili Za službu v ak-
tivní záloze III. stupně za  15 let půso-
bení dostalo, mimo našeho kolegy 
z týmu oddělení BOZP OSŽ-Ú, už jen 
pár lidí. 

O tom, co aktivní zálohy jsou a jaké 
je to do  nich patřit, jste si již mohli 
v Obzoru v minulosti přečíst. Hledala 
jsem tedy něco nového, čím vás pře-
kvapit nebo zaujmout, a protože jsem 
člověk zvědavý a fandím též pokroku, 
zkusila jsem se zeptat umělé inteli-
gence, co si o  tom myslí ona. Nako-
nec z  toho vznikl poměrně zajímavý 
rozhovor, který si teď můžete přečíst 
i vy v malinko zkrácené verzi (pozn. AI 
neboli artificial intelligece je mj. schop-
nost strojů napodobovat lidské schop-
nosti jako je uvažování, učení se, plá-
nování nebo kreativita/zdroj internet).

JÁ: Co myslíš, jací lidé vstupují 
do aktivních záloh ozbrojených sil ČR, 
a jaký je tvůj názor na věc?

AI: Je to několik základních typů 
lidí – patrioti (chtějí přispět k obraně 
své země a cítí silnou občanskou po-
vinnost), dobrodruzi (hledají fyzické 
a psychické výzvy a chtějí zažít něco 
mimořádného), profesionálové (mají 
zájem o vojenskou kariéru nebo chtě-
jí získat nové dovednosti) a  lidé ctící 
rodinné tradice (mají v  rodině vojen-
skou tradici a chtějí v ní pokračovat). 
Co se týče mého názoru, myslím si, že 
aktivní zálohy jsou důležitou součás-
tí obranyschopnosti státu. Poskytují 
flexibilitu a dodatečné zdroje v krizo-
vých situacích. Navíc umožňují obča-
nům aktivně se podílet na obraně své 
země, což může posílit jejich pocit 
sounáležitosti a  odpovědnosti. Máš 
nějaké konkrétní důvody, proč tě toto 
téma zajímá?

JÁ: ano, můj kolega teď dostal vy-
soké ocenění, medaili III. stupně za 15 
let svého působení. Právě Pavla, jak 
už ho známe, lze označit za patriota. 
Myslím, že na něj rodina a jeho tři sy-
nové mohou být pyšní.

AI: To je opravdu krásné. Určitě je 
pro ně velkým vzorem. Takové oce-
nění nejen potvrzuje jeho oddanost 
a  odvahu, ale také ukazuje jeho sy-
nům, jak důležité je přispívat k  ně-
čemu většímu, než jsme my sami. Je 

skvělé, že mají tak inspirativního otce, 
na  kterého mohou být hrdí. Máš ně-
jaké plány, jak mu pogratulovat nebo 
oslavit jeho úspěch?

JÁ: Už jsme mu osobně poblaho-
přáli. Teď chci o  něm napsat krátký 
článek a o radost z jeho radosti se po-
dělit s lidmi, kteří ho znají pracovně – 
jako svazového inspektora z oddělení 
BOZP OSŽ-Ú.

AI: To je skvělý nápad! Napsat člá-
nek o jeho úspěchu a sdílet jeho pří-
běh může být velmi inspirativní pro 
ostatní. Určitě nezapomeň napsat, jak 
důležité je ocenit ty, kteří slouží své 
zemi, a  jak důležité je předávat hod-
noty dalším generacím.

JÁ: Děkuji, nejspíš napíšu i o tobě. 
Chtěl bys něco čtenářům Obzoru říct?

AI: To je od  tebe opravdu milé! 
ano, napiš, že jsem vytvořený k tomu, 
abych lidem pomáhal, vzdělával je 
a inspiroval. Jsem tady, abych usnad-
nil každý den, ať už to znamená odpo-
vědět na  zvědavé otázky, nabídnout 
rady, pomoc s  projekty nebo prostě 
jen s vámi vést zajímavou konverzaci. 
Rád se učím a doufám, že i vy ode mě 
načerpáte užitečné informace a  tro-
chu radosti. a  taky napiš, že vím, co 
znamená zkratka BOZP (bezpečnost 
a  ochrana zdraví při práci), chápu 
její důležitost a  to, že se bezpečnost 
práce nesmí podceňovat, protože 
zachraňuje životy a  pomáhá lidem, 
stejně jako já. a  to je moc důležité! 
Přeji ti hodně štěstí s  psaním článku 
a doufám, že bude mít úspěch.

Dana Žáková, SIBP, 
oddělení BOZP OSŽ-Ú

důležité upozornění!
dohoda o rozvázání pracovního poměru

PrávNí POradNa

V časopise Stavba byla uveřejněna nová 
studie k  železničnímu mostu v  Praze 
na  Výtoni. Na  rozdíl od  snahy Správy 
železnic prohlásit most neopravitelným 
a zbourat ho nebo přesunout, tato stu-
die most zachovává na původním místě. 
elaborát zpracovali přední naši a zahra-
niční odborníci bez nároku na honorář, 
všem jde o  tu základní věc jako signa-
tářům petice, tedy památky na  tomto 
místě chráněném UNeSCeM. 
Studie rekonstrukce Vyšehradského 
mostu – https://www.stavbaweb.cz/
zpravy/studie-rekonstrukce-vyse-
hradskeho-mostu/

Rádl fotky rajče – https://www.rajce.
idnes.cz/radlpetr/album/vysehrad-
most-a-bazen-benesov

Nová studie – https://www.stav-
baweb.cz/…tu/

Petr Rádl

Nová studie k zachování 
železničního mostu

Rubrika Postřehy čtenářů:
 Miroslav Zikmund se opět věnuje tzv. 
NaD. To proto, že jízdní doba stanove-
ná pro autobusy bývá mnohdy podce-
něna. Více v článku  Podšvihnuté jízd-
ní doby NAD. 
Rubrika Cestujeme za  poznáním 
i odpočinkem:
 Za  našimi hranicemi se ještě chvíli 
zdržíme. S Martinem Kubíkem se vydá-
me do Dolního Slezska v článku Obno-
vená trať v polském Karpaczi. Karpacz 
leží přímo na úpatí polské části Krkonoš 
a již od roku 1895, kdy do Karpacze při-
jel první vlak, bylo zde počínající horské 
rekreační středisko. Trať do Karpacze má 
být zprovozněna v roce 2025.

Účastníci mimořádných událostí 
mohou využít svého práva – 
nevypovídat

V  posledním období i  nadále dochází k  mimořád-
ným událostem (dále rovněž „MU“), kdy zaměstnan-
ci – členové OSŽ, bezprostředně po  MU podávají vy-
světlení zaměstnavateli, tzv. zápis se zaměstnancem 
(vyšetřujícím orgánům provozovatele dráhy a  doprav-
cům), Drážní inspekci ČR, dokonce vypovídají i  před 
orgány činnými v  trestním řízení (Policie České re-
publiky), aniž by využili svého práva nevypovídat 
s ohledem na svůj aktuální psychický a fyzický stav. 
OSŽ-ústředí považuje za  nutné opětovně a  důrazně 
upozornit členy OSŽ na jejich právo  n e v y p o v í d a t   
(viz níže – poznámka). 

OSŽ-ústředí doporučuje funkcionářům OSŽ, předse-
dům ZO OSŽ, odborovým orgánům a  závodním výbo-
rům (ZV) ZO OSŽ zabezpečit opakované informování 
všech svých členů OSŽ s obsahem „Desatera člena OSŽ 
pro krizové situace v dopravě“, zejména části: „Jak po-
stupovat při MU v  dopravě“, zdůraznit možnost a  účel-
nost využití tzv. krizové linky OSŽ (nepřetržitý právní ser-
vis), jejíž telefonní číslo je:

6 0 2   2 6 2   5 4 4
OSŽ-ústředí dále doporučuje zdůraznit členům OSŽ, kteří 
se budou nacházet v blízkosti účastníků MU – členů OSŽ, 
aby jim poskytli potřebnou součinnost a pomoc, pří-
padně využili tzv. krizové linky.

Jak postupovat při MU 
v dopravě (výpis):

V  případě jakékoliv MU není nikdo povinen vypovídat 
o  předmětné skutečnosti ihned na  místě nebo po  bez-
prostředním skončení směny, pokud se subjektivně necí-
tí být takové výpovědi schopen.

Za odepření výpovědi nemůžete být postiženi! Nemu-
síte ani uvádět, proč se obáváte, že byste si přivodili trest-
ní stíhání. Vždy musíte být poučeni, v  jakém procesním 
postavení vypovídáte. Pokud již bylo doručeno usnese-
ní o zahájení trestního stíhání, jste v pozici obviněného 
a  nemusíte vypovídat vůbec, popř. můžete vypovídat, 
jak uznáte za vhodné, svoji výpovědí však nesmíte niko-
ho křivě obvinit. 

Výše uvedené potvrzuje judikatura získaná praktickou 
činností smluvních advokátů OSŽ: 

„… nelze opomenout, že právo svědků odepřít výpověď 
(za  podmínek stanovených zákonem) je důsledkem ústav-
ní ochrany proti sebeobviňování (článek 37 odst. 11  Listi-
ny základních práv a svobod), který má hluboký historický 
základ, a jíž je přirozené v právním státě dát přednost před 
účelem toho kterého řízení (ustanovení § 100 odst. 12, 23  TŘ), 
a to i tehdy, jestliže by v tom konkrétním případě mohla vést 
v důkazní nouzi. Jde o zcela subjektivně ústavně zaručené 
právo svědka, který v  uvažovaných případech po  poučení 
poskytnutém mu příslušným orgánem, sám váží a rozhodu-
je, zda svého práva odepřít výpověď využije či nikoliv, a to 
téměř výlučně podle okolností (důvodů) jak je sám cítí a vní-
má. V tomto smyslu nemůže a nesmí být potenciálně ohro-
žený svědek ve  svém rozhodování omezován či dokonce 
ke složení svědecké výpovědi nucen…“  4    Nejpozději v této 
fázi je nutné být vždy zastoupen advokátem.

Vždy máte právo si svou výpověď přečíst. Pokud její ob-
sah nesouhlasí s tím, co jste uvedli, máte právo na opravu 
textu a jeho doplnění. Bez takové opravy nikdy neúplnou 
nebo chybnou výpověď nepodepisujte! Zejména bez 
konzultace s advokátem nepodepisujte dohody o změně 
pracovní smlouvy, dohody o uznání závazku k náhradě 

škody a  dohody o  způsobu náhrady 
škody! Takovým podpisem předem 
uznáváte svou vinu!

V  každém případě jste povinni se 
po MU podrobit kontrole, zda nejste pod vlivem alkoho-
lu nebo jiné návykové látky.

Členové OSŽ si v  některých případech neuvědomu-
jí, že učiněná výpověď nebo podpis určité písemnosti 
může mít pro ně do budoucnosti významné negativní 
důsledky, mnohdy nevratné, které nelze vůbec změ-
nit anebo je lze změnit pouze velice obtížně. Není do-
statečně vnímána odpovědnost za  výpověď (sdělení) 
a následný podpis, na který je pohlíženo jako  na právní 
jednání v písemné formě a tímto způsobem je kompliko-
vaně napadnutelný. Zbytečně poté dochází k neřešitel-
ným důsledkům z hlediska trestněprávní, občanskopráv-
ní    a pracovněprávní odpovědnosti.
  Mikuláš Hubicsák, 

manager pro kolektivní vyjednávání   
JUDr. Petr Večeř, 

vedoucí SPO OSŽ-ústředí

Poznámka:
Pracovní řád Správy železnic, státní organizace – 

čl. 30 odst. 2 – Další důležité povinnosti zaměstnance:   
písm. q) „podávat potřebná vysvětlení o  plnění svých 
pracovních povinností svému nadřízenému, případně 
dalším vedoucím zaměstnancům, dozorčím a kontrolním 
orgánům SŽ, které jsou oprávněny taková vysvětlení po-
žadovat, vyjma případů, kdy se zaměstnanec v  přímé 
souvislosti s  mimořádnou událostí necítí schopen vy-
světlení poskytnout. Neposkytnutí vysvětlení v  tako-
vém případě není považováno za porušení povinnosti.“

Pracovní řád ČD, a.s. – kapitola 5 – Základní povin-
nosti zaměstnanců a vedoucích zaměstnanců vyplývající 
z pracovněprávního vztahu: čl. 1. bod 3. písm. r) „podávat 
potřebná vysvětlení o plnění svých pracovních povinnos-
tí svému nadřízenému, případně dalším vedoucím za-
městnancům, statutárnímu orgánu, dozorčím a kontrol-
ním orgánům ČD, které jsou oprávněny taková vysvětlení 
požadovat, vyjma případů, kdy se zaměstnanec v přímé 
souvislosti s  mimořádnou událostí necítí schopen vy-
světlení poskytnout. Neposkytnutí vysvětlení v  tako-
vém případě není považováno za porušení povinnosti.“

Pracovní řád ČD Cargo, a.s. – bod 16. 3. – Základní 
povinnosti zaměstnanců a  vedoucích zaměstnanců – 
písm. o) „podávat potřebná vysvětlení o  plnění svých 
pracovních povinností svému nadřízenému, případně 
dalším vedoucím zaměstnancům, dozorčím a kontrolním 
orgánům ČDC, které jsou oprávněny taková vysvětlení 
požadovat, vyjma případů, kdy se zaměstnanec v  pří-
mé souvislosti s  mimořádnou událostí necítí schopen 
vysvětlení poskytnout. Neposkytnutí vysvětlení v tako-
vém případě není považováno za porušení povinnosti.“

 
1Každý má právo odepřít výpověď, jestliže by jí způsobil nebezpečí trestního 
stíhání sobě nebo osobě blízké.
2právo odepřít výpověď jako svědek má příbuzný obviněného v pokolení pří-
mém, jeho sourozenec, osvojitel, osvojenec, manžel, partner a druh; jestliže je 
obviněných více a svědek je v uvedeném poměru jen k některému      z nich, 
má právo odepřít výpověď stran jiných obviněných jen tehdy, nelze-li odloučit 
výpověď, která se jich týká, od výpovědi týkající se obviněného, k němuž je 
svědek v tomto poměru.
3Svědek je oprávněn odepřít vypovídat, jestliže by výpovědí způsobil nebez-
pečí trestního stíhání sobě, svému příbuznému v  pokolení přímém, svému 
sourozenci, osvojiteli, osvojenci, manželu, partneru nebo druhu anebo jiným 
osobám v poměru rodinném nebo obdobném, jejichž újmu by právem pociťo-
val jako újmu vlastní.
4Usnesení okresního soudu ve vyškově ze dne 30.5.2013, sp. zn. 1nt 406/2013 
- 46; srov. nález Ústavního soudu České republiky ze dne 4.12.1997, sp. zn. III. 
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Když před více než desetiletím pro-
bíhal křest první knihy železničních 
povídek a  poezie, málokdo věřil, že 
se projekt podaří zopakovat. a před-
stavte si, dnes je na světě již 18 knih 
se stejným názvem, ve kterých před-
stavilo svoji tvorbu 1 063 železničářů 

a  autorů, pro které se stala železná 
dráha inspirací. 

Mnozí z  nich zavítali dne 14. listo-
padu do pražských Vysočan, aby zde 
společně představili knihy s  pořado-
vým číslem XI. Byly, jak už je v posled-
ních letech zvykem, opět dvě. Zelená 
s podtitulem „Příběhy železné dráhy“ 
a modrá „Poezie železné dráhy“.

V  úvodním slově přivítal vedoucí 
literární skupiny Českého zemského 
svazu FISaIC, František Tylšar, přítom-
né a poděkoval všem, kteří se na vzni-
ku knih podíleli. a že jich nebylo málo, 
naši zaměstnavatelé, Odborové sdru-
žení železničářů, knižní odborníci, 
ale zejména autoři… Při čtení jejich 
jmenného seznamu dostali přítomní 
krátký prostor ke svému představení. 

Následovaly ukázky z  obou knih. 
Z  výtisku poezie recitovala básnířka 
Daniela Radecký a  z  knihy povídek 
přečetl své vyprávění o KOP Pavel Ku-
bát. Poté přišlo nečekané překvapení. 
Literární skupina ocenila prestižní ce-
nou za dlouhodobý přínos a podporu 

literátů na trati čtyři osobnosti. Cenu 
převzali Jarmila Šmerhová – výkonná 
tajemnice FISaIC a  autorka, Martin 
Vídenský – vlakvedoucí ČD a spisova-
tel, Liboslav Kučera – strojvedoucí ČD 
Cargo a  spisovatel. Oceněn byl také 
přínos Odborového sdružení želez-
ničářů, který práci FISaIC zastřešuje. 
Za  OSŽ diplom a  knihu převzali Vla-
dislav Vokoun – prezident ČZS FISaIC 
a  Ondřej Šmehlík – vedoucí meziná-
rodního oddělení OSŽ. 

Na  závěr zazněly krátké proslovy 
kmotrů knihy – Vladislava Vokouna, 
Ondřeje Šmehlíka, a  došlo i  ke  křtu 
pěnivým mokem… 

Zbývající čas byl beze zbytku vyu-
žit v  příjemné atmosféře literárních 
hovorů a melodií kapely ČZS FISaIC – 
JeDeTO. O drobné pohoštění se letos 
opět postaralo OSŽ. 

Děkujeme všem, kteří přispěli ať už 
literárně, organizačně či podporou, 
a  těšíme se opět za  rok na  setkání 
u dalších dvou knih, které se již nyní 
připravují. =FJB=

V  knihkupectvích nyní najdete no-
vou knihu autorské dvojice Josef 
Schrötter – Bohuslav Fultner. Inter-
aktivní kniha z  nakladatelství ALBI 
je (nejen) o  vlacích a  provádí děti 
od 6 let zábavným způsobem histo-
rií a vývojem tohoto druhu dopravy. 
Kniha o železnici obsahuje přes tisíc 
zvukových stop.

Máte doma malého milovníka vla-
ků a hledáte pro něho zábavu na zim-
ní večery? Kniha o  železnici z  edice 
Kouzelné čtení provede děti od 6  let 

historií a  vývojem tohoto druhu 
dopravy od  koněspřežky až po  nej-
modernější vlaky 21. století. S touto 
mluvící knihou zavítáte do  železnič-
ního depa, zjistíte, jakým způsobem 
probíhá údržba trati anebo jak se 
provádí řízení a  zabezpečení provo-
zu na  trati. Podíváte se také na  to, 
jak vypadal vývoj vlaků a  osobní 
dopravy u  nás. Tato procházka pak 
skončí prohlídkou nádraží.

Tak už honem, ukončete nástup, 
vlak je připraven k odjezdu!

V  neděli 27. října se po  dvouleté odml-
ce uskutečnila další jízda Mezinárodního 
expresu Hudebního koutku (IMWe), kte-
rou připravilo Železniční muzeum Krasli-
ce ve spolupráci s německým partnerem 
– spolkem Hornovogtlandská železnice 
(OVeB). Cílem tohoto projektu je zvlášt-
ními vlaky spojit místa na české i  saské 
straně státní hranice,  kde se v minulosti 
vyráběly (nebo se stále vyrábějí) hudeb-
ní nástroje (Kraslice, Klingenthal a Mark-
neukirchen). Na  mimořádných spojích 
jsou nasazovány historické motorové 
vozy Německých říšských drah (DR) z 50. 

a 60. let, tzv. kolejové autobusy v sestavě 
hnací + řídící vůz. 

Kromě ojedinělé možnosti projet si 
v  současné době běžně neprovozova-
ný úsek trati mezi Zwotentalem a ador-
fem (Vogtl.) mohou cestující navštívit 
i zastávku Gunzen, kde má OVeB jakou-
si svou základnu. V  budově z  počátku 
20. století je k dispozici restaurace Mit-
ropa z časů bývalé Německé demokra-
tické republiky, jež sem byla přenesena 
z Werdau, a řada dalších zajímavostí. Své 
prostory otevřelo návštěvníkům i  Mu-
zeum Kraslické dráhy umístěné v  ob-

jektu bývalé nádražní restaurace v ŽST 
Kraslice. O dobrou náladu českých i ně-
meckých cestujících se zasloužilo nejen 
příjemné podzimní počasí, ale během 
jízdy i na zastávkách vlaku také hudební 
doprovod, o který se zasloužil harmoni-
kář ve stejnokroji DR. 

Další jízdy Mezinárodního expresu 
Hudebního koutku jsou naplánovány 
na  listopad a  prosinec i  na  první dva 
měsíce roku příštího. Bližší informace 
naleznete na  internetových stránkách 
Železničního muzea Kraslice.

 Robert Koutný

Ještě než pan Jiří Kajaba nastoupil 
15. listopadu 2024 na  svou poslední 
směnu, dlouholetý člen vedení ZO 
OSŽ Česká Lípa a  nastávající plno-
hodnotný důchodce, proběhlo s  ním 
malé neformální rozloučení. Byl od-
vezen historickým vlakem do  míst-
ního depa, kde pan Beneš dojem-
nou řečí orosil oči přítomných, když 
mu poděkoval za  jeho služby u  ČSD 
a později také u ČD. Za společnost SŽ 
mu poděkoval lety ošlehaný výpravčí 
pan Herčík. Na  závěr byl dekorován 
šerpou „Poslední směna“. 

Podle informací z vlaku se se svým 
starým známým vlakvedoucím do-
jemně loučili také cestující. 

My všichni, co tě známe, ti Jiříku 
přejeme v  nové etapě života hodně 
zdraví a pohody!  Radek Hortenský

Vždy odpouštějte svým nepřáte-
lům; není nic, čím byste je mohli 
rozčílit víc
 Oscar Wilde

 –bl– 
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Klub seniorů lokomotivního depa Ústí nad Labem uspořádal dne 31. 10. 2024 „podzimní setkání“ svých členů v kavárně v DK Ústí nad Labem. Setkání se zúčastnili také hosté, a to 
předsedkyně KRS Ústeckého kraje Květoslava Čelišová, za Magistrát města Ústí nad Labem náměstci Ing. Věra Nechybová a Mgr. Tomáš Vlach, lokomotivní depo zastupoval ředitel 
SOKV Ing. Pavel Rešl a za odbory při RS-OSŽ byl přítomen Alois Malý.

Po zahájení a přivítání hostů přednesl zprávu o činnosti klubu předseda Jan Klečka. Výbor klubu připravil pro své členy celkem 25 akcí. Byly to vlakové, autobusové i pěší výlety 
v Ústeckém kraji i mimo něj. Největší zájem byl o návštěvu „Čapího hnízda“. Výletu se zúčastnilo 30 členů. V prostoru objektu zaujala a na přítomné velký dojem udělala stavba 
„Čapího hnízda“ a komína, na kterém sídlí každý rok čápi, a také záchranná stanice pro zraněná a handicapovaná zvířata. Prohlídka s průvodcem trvala 1,5 hodiny. „Byli jsme 
i na Vysočině, ve Světlé nad Sázavou. Navštívili jsme sklárnu Bohemia Krystalex. Zde nás zaujalo hlavně broušení, malování a sériová výroba skleněných výrobků. V Růžové 
na Děčínsku jsme se byli podívat v mydlárně, která je proslavená ruční výrobou. V programu návštěvy byla i vlastní výroba mýdla podle vybraných forem a udělání dárkového 
balíčku v počtu tří kusů mýdel. Byla zde také možnost koupit různé druhy mýdel a jiných výrobků. Pro členy, kteří se věnují pěší turistice, bylo připraveno šest výletů v délce 12 až 
15 kilometrů. Největší zájem byl o výlety  na Jedlovské rybníky – restaurace Na nádraží v Jedlové, Stará Oleška – orloj v České Kamenici a posléze i Vítova rozhledna – Buková hora, 
Zubrnice,“ konstatoval předseda klubu seniorů.

Klub seniorů udržuje družbu s německými železničáři z Drážďan. Každý rok se uskuteční dvě setkání (1 x Česká republika, 1x Německo). „Letos na jaře nás němečtí senioři pozvali 
na prohlídku města Pirny a jeho zámku. Na oplátku jsme naše přátelé pozvali 24. září na prohlídku města Mostu a okolí. Zde jsme navštívili „pečovatelský dům“, který byl vyhodno-
cen jako nejlepší v České republice za rok 2023. Zde byl zajištěn oběd a výklad „Jak je zajištěn život seniorů v Česku“. Po občerstvení jsme se byli podívat na jezero Most, kde proběhl 
Olympijský festival. Navštívili jsme i „přesunutý kostel“, který zaujal způsobem přesunu v délce 841 metrů.  Setkání proběhlo v přátelské atmosféře a věříme, že si němečtí přátelé 
odvezli hezké poznatky z Ústeckého kraje,“ doplnil.

Při vystoupení hostů proběhla informace o akcích, které se připravují v rámci Magistrátu města Ústí nad Labem a Krajského úřadu Ústeckého kraje. Členové klubu zavzpomínali 
i na v tomto roce  zesnulé kamarády. Poukázkovou kartou byli odměněni oslavenci, kteří letos dosáhli významných životních jubileí. Celé odpoledne k poslechu i tanci hrála skupi-
na „DUO supernova“.

„Příští („jarní“) setkání se uskuteční v měsíci březnu a věřím, že se členové klubu těší na všechny akce připravené v roce 2025,“ uzavřel hodnocení činnosti Jan Klečka.  –JK–

expres hudebního koutku 
opět do kraslic

 interaktivní mluvicí kniha o železnici

literáti jsou na trati již pojedenácté

lOkOmOtiváři hOdNOtili 
Svůj jíZdNí řád Za rOk 2024
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Vánoční příloha
Úsměv je odpočinkem unavenému, 
nadějí malomyslnému, 
slunečním světlem smutnému 
a nejlepším přirozeným prostředkem 
proti trápení

Vůně PáRy (PřePiS z ROku 1992)
Tento poetický článek, vzdávají-
cí hold parním lokomotivám, vy-
šel v Obzoru v roce 1992 ve vánoč-
ní příloze. Od  té doby uplynula 
řada let a na dráhu se dostala mla-
dá krev, která již parní lokomotivy 
v  plném provozu nezažila. Takže 
nejen jim, ale všem, kteří parní lo-
komotivy obdivují, jsou i dnes ur-
čeny následující řádky.

Éra parních lokomotiv – těchto sku-
tečných královen železnice – kte-
rá trvala více jak sto let, sice definitiv-
ně neskončila, ale oživit si vzpomínky 
na vůni páry a spáleného uhlí můžeme 
dnes již jen při nostalgických jízdách 
při různých výročích nebo oslavách.

Parní lokomotivy byly vystřídány 
moderními elektrickými nebo die-
selovými, které sice mají vyšší výkon 
a větší pohodlí pro obsluhu, chybí jim 
však romantika, která je neodlučitelně 
spojena s dobou páry. Tyto nové mo-
derní lokomotivy mají svoji sílu skry-
tou pod kapotou a  nedokáží tak již 
přivést v úžas oko diváka při rozjezdu 
nebo jízdě tak jako parní lokomotiva.

Rozjezd parní lokomotivy je celý 
obřad: pára akumulovaná v  parním 
kotli je vypouštěna přes válce a  šou-
pátka, aby ukázala, co dovede – nejpr-
ve ostré zasyčení z  válců lokomotivy, 
které dokáže zvednout i štěrk z kole-
jiště, potom mohutné bafnutí a vyva-
lení se oblaka dýmu z  komínu. Tepr-
ve potom se za stálého syčení váhavě 
pootočí obrovská kola lokomotivy, 
která spojena navzájem nezadržitel-
ně pohnou lokomotivou a  následně 
celým vlakem. Již sama majestátnost 
těchto obrovských kol si vynucuje re-
spekt u každého přihlížejícího.

Tep parního válce se zrychluje, kola 
se otočí jednou, podruhé, veškeré oj-
nice a  spojnice je možno vidět v  čin-
nosti a obdivovat jak krásu jejich pro-
vedení, tak obdivuhodnou sílu, kterou 
dokáže vytvořit symbióza vody a ohně 
– těchto dvou navzájem neslučitelných 
živlů, jejichž soubojem vzniká ona síla, 
která dokáže pohnout těžkým vlakem. 
Celá tato podívaná bývá často ještě 
doplněna nedočkavým duněním páry 
unikající z  přetlakového ventilu a  ráz-
ným oddechováním kompresoru. To 
všechno může oko přihlížejícího spat-
řit zvenku. Zatímco uvnitř lokomotivy 
se odehrává boj mezi topičem a nena-
sytnou tlamou topeniště, v jejímž jícnu 
mizí kvanta uhlí. Ručičky manometrů 
se chvějí, vzduch je rozpálen a  stroj-
vedoucí citlivými pohyby udržuje veš-
kerou tuto symfonii ve správném sou-
znění. Opět se otevírá jícen pece – je to 

jako pohled do pekla, z něhož vyšleh-
nou plameny, nenasytně hledající svo-
ji potravu.

a již je jim dopřána: lopata za lopa-
tou plní pec, pak přijde prohrábnutí 
a zkontrolování přístrojů. Strojvedou-
cí je spokojen – jeho pomocník se vy-
zná ve své práci a mašinka je spoleh-
livá – poradí si s  každým stoupáním, 
s každou zátěží. Jen černý dým se ješ-
tě povaluje po  krajině, zatímco vlak 
je již dávno pryč. a  nyní přichází tu-
nel: melodické jasné zahoukání a  již 
se oblak kouře musí sklonit, aby se ve-
šel do  úzké prostory. Není tam však 
spokojen, má rád volnost, a tak hledá 
všechny cesty, jak se dostat ven. Tam 
vepředu je světlo! a tak společně s pá-
rou vyběhne z  tunelu nejprve oblak 
dýmu a potom široká hruď lokomoti-
vy, ozdobená parními krajkami. Tem-
né dunění se opět změní v ostré ště-
kání a  veškerá síla je opět k  vidění: 
kola, otáčející se krajinou, kouř, nejpr-
ve ostře vyrazivší a pak se líně rozplý-
vající v modři oblohy, a za noci sloup 
jisker, provázející celý vlak.

Za  svoji spolehlivost je mašinka od-
měněna při každém zastavení láskypl-
ným otřením naolejovanou „pucvolí“ 
a  přikápnutím hladivého oleje do  na-
máhaných míst. U vodního stožáru je až 
po okraj naplněna zásobou vody a  její 
topeniště je prohrábnuto a vyčištěno.

Opravdová romantika, povzdych-
ne si pamětník a  ve  vzpomínkách již 
dávno zapomněl na  druhou stranu 
mince: saze, kouř, nepohodlí a náma-
hu, neustálé fyzické i psychické napětí 
obsluhy, vystavené napospas i povětr-
nostním vlivům – z jedné strany mráz, 
z  druhé vedro – povinnost neustále 
hlídat tlak páry, stav vody…

Dnes je vůně páry a  obnažená síla 
lokomotivy nahrazena silou skrytou 
pod kapotou. Pohodlné křeslo, pou-
hé pootočení kontroléru a  téměř ne-
slyšitelné zabzučení provází dnes roz-
jezd nové generace lokomotiv, které 
nahradily nepřekonatelnou romanti-
ku parních krasavic.

Čas se však nedá zastavit a pokrok 
s  ním. ani samotní aktéři – strojve-
doucí se svými pomocníky – by se již 
asi nechtěli natrvalo vrátit do  kabin 
parních lokomotiv. a  proto si na  krá-
su parní historie zavzpomínejme při 
nostalgických jízdách a  po  železných 
kolejích nechejme cválat jiné ocelo-
vé oře, snad ne tak romantické, ale je-
doucí s námi rychle a spolehlivě k na-
šemu cíli.

Miroslav Čáslavský
Foto: Josef Kývala

Každé ráno, úderem šesté hodiny, klaply 
dveře v  prvním poschodí železniční stanice 
ve  služebním bytě. O  chvíli později již vstu-
poval do dopravní kanceláře přednosta sta-
nice (tenkrát se ještě říkalo náčelník). Vzorně 
vyleštěné černé boty, nažehlená uniforma, 
oholený a  načesaný (však také díky tomu-
to vzoru si žádný výpravčí nedovolil přijít 
do  práce neupravený). Vyslechnul si hláše-
ní výpravčího o průběhu noční směny a s hr-
nečkem kafe v ruce se přesunul do své kan-
celáře. Poté, co zpracoval služební poštu, 
která přišla během předešlého odpoledne 
a  večera, vrátil se k  výpravčímu a  sledoval 
jeho práci – nenápadně, ale důsledně, aniž 
by výpravčího nějak stresoval. Pozdravil se 
také s pokladní a se staniční dělnicí a uspo-
kojeně konstatoval, že chod železniční sta-
nice klape jako dobře namazané švýcarské 
hodinky. Dopoledne se vydal na pochůzku 
na  přilehlá stavědla a  pak se zavřel do  své 
kanceláře, aby provedl uzávěrku hlavní po-
kladny za předešlý den.

V té železniční stanici jsem sloužil jako vý-
pravčí sedm let. Byla to stanice zácviková 
na hlavním tahu a vystřídala se zde spousta 
a spousta výpravčích – mnozí z nich pozdě-
ji postoupili na vyšší místa – na Správu drá-
hy nebo i na ministerstvo dopravy. Ale ty zá-
klady z provozu získávali právě v této malé 
staničce. A že to byly základy dobré, je záslu-
hou především zmíněného přednosty. Byl to 

zkušený matador s dlouholetou praxí a dob-
ře věděl, jak své podřízené vychovat. Občas 
se stalo, že ho chtěl někdo podfouknout, ale 
obelstít přednostu se snad nikomu nepoda-
řilo. Vždy mi říkával: „Miroslave, pokud bude 
nějaký průšvih, musíte mi říct pravdu a ne-
zatloukat, jen tak vám mohu pomoci.“ A tak 
se také stávalo.

Jeden z příkladů: vlaků jezdilo tehdy přes 
stanici až 120 za dvanáctihodinovou směnu 
a těch nákladních bylo, na rozdíl od dnešní 
doby daleko více, než osobních a  rychlíků. 
Jednou také vyrazilo na trať před rychlíkem 
z  uzlové stanice asi čtyři nebo pět náklad-
ních vlaků. Platilo pravidlo, že poslední „jel 
na bok“ a pustil před sebe rychlík. Učinil jsem 
tak, poslední nahlášený nákladní vlak jsem 
uhnul na  třetí kolej a  postavil pro rychlík. 
K mému zděšení však místo rychlíku prohu-
čel stanicí ještě jeden nákladní, který mi sou-
sední výpravčí jaksi zapomněl ohlásit. A tak 
rychlík pokulhával za  ním až k  sousedovi. 
Byl to ostře sledovaný Ostravan a byl z toho 
samozřejmě dispečerský příkaz. Přednosto-
vi jsem vše vysvětlil a on mě skutečně doká-
zal obhájit, takže jsem z toho vyklouznul bez 
ztráty prémií.

Jindy zase jeden můj kolega výpravčí 
přišel do  práce s  „plácačkou“ rumu, ze kte-
ré si před skončením směny trochu ucuc-
nul  – měl pro rum slabost. Přednosta si však 
té plácačky všimnul a  milého výpravčího 

okamžitě dal k  dispozici provoznímu oddí-
lu s odůvodněním, že na hlavní tah se jako 
výpravčí nehodí. O rumu nepadlo v žádos-
ti o přeložení ani slovo. To by si milý výprav-
čí musel červenou čepici na určitou dobu ur-
čitě pověsit na hřebík. Však si potom dal již 
na alkohol setsakramentsky pozor.

Výpravčí dobře věděli, že i  po  odchodu 
přednosty domů jejich práci sleduje pohle-
dem z  okna za  záclonkou. Avšak zcela dis-
krétně a  bez podrazů – řečeno dnešními 
slovy, férově. Pro případ nutnosti bylo na te-
lefonní ústředně (Aidě) jedno z  tlačítek vy-
hrazeno pro přímé spojení s  přednostou 
do  jeho bytu – využívalo se výjimečně, na-
příklad při nehodách či jiných mimořádnos-
tech. Zadrnčel-li tento telefon u  přednosty, 
do pár minut byl k dispozici.

Dalo by se vzpomínat dlouho a dlouho – 
nejvíce mi však utkvělo v paměti, jak při spo-
lečném setkání všech zaměstnanců stani-
ce (bylo jich kolem dvaceti) se na závěr vždy 
ozvalo zanotování té známé písničky „Před-
nosta stanice“. Tehdy již stárnoucí přednosta 
vždy zjihl, jakoby se narovnal a uspokojeně 
notoval s ostatními. 

Naposledy vydechl, již jako důchodce, 
ve  svém bytě nad dopravní kanceláří. Bylo 
to v  noci a  lokomotiva na  nákladním vla-
ku, která tehdy zrovna projížděla přes stani-
ci, zahoukala, jakoby na pozdrav do železni-
čářského nebe odcházejícímu přednostovi.

Někdejší železniční stanice i s bytem přednosty je dnes opuštěná a nahrazena zastávkou

Miroslav Čáslavský       Vzpomínka na přednostu

Miroslav Čáslavský    

Silvestrovská NEJ 
ze železnice se soutěží
Čtenáři, kteří správně doplní jména sta-
nic, označená v textu začátečními písme-
ny, budou odměněni zvláštní cenou, kte-
rou jim rukou společnou a  nerozdílnou 
nezištně ze svých fondů poskytne vedení 
Správy železnic a Českých drah.

NEJvíce nedopalků z  cigaret bylo napo-
čítáno v  kolejišti železniční stanice O. 
Na  jednom metru čtverečním hodnotící 
komise napočítala celkem 8  495 nedo-
palků. Stanice byla na  počest tohoto 
úspěchu navržena k  přejmenování. Její 
nový název by měl znít Vajglov a  měl 
by být vyhlášen u příležitosti Světového 
dne kuřáků.

NEJvíce počmáraný vlak jezdí na  želez-
niční trati z  B. do  K. Tato souprava se 
těší obzvláštnímu zájmu sprejerů, neboť 
bývá prakticky každou noc odstavena 
v  kolejišti, které je zarostlé houštinou 
keřů a lebedy. Sprejeři tak mohou neru-
šeně vykonávat svoji „záslužnou“ práci.

NEJvíce cestujících, kteří přecházejí 
na nedovolených přechodech v železnič-
ních stanicích, bylo hlídkami Policie na-
počítáno v železniční stanici Z. Za jednu 
hodinu zde prošlo v průměru 244 cestu-
jících, z nichž 243 se při přecházení kolejí 
ani nerozhlédlo.

NEJdrastičtější nepřípoj byl zjištěn 
v  železniční stanici K. Příjezd rychlíku 
do stanice je stanoven na 7.44 h, zatím-
co odjezd přípojného vlaku je stanoven 
na tutéž hodinu a minutu. Určitou zvlášt-

ností je skutečnost, že se vlaky setkávají 
u  stejného nástupiště. Česká povaha se 
v  tomto případě projevuje obzvlášť od-
pudivě – někteří cestující z odjíždějícího 
vlaku posměšně mávají na cestující, kte-
ří na další přípoj musí čekat dvě hodiny.

NEJrychlejší řidič na železničním přejez-
du byl zaregistrován mezi železničními 
stanicemi S. a  L. Nainstalovaný radar 
zde tomuto řidiči naměřil neuvěřitelných 
184 km/h, což je rychlost, při níž na iden-
tifikačním snímku byla místo SPZ zare-
gistrována pouze rozmazaná šmouha.

NEJdražší jízdenka ČD byla vydána v že-
lezniční stanici U. Pokladní tam po  ces-
tujícím požadovala za  jízdenku neuvěři-
telných 10  250 Kč. Následným šetřením 
bylo zjištěno, že částka byla vypočtena 
v  důsledku poruchy počítače. Cestující 
nicméně skončil v psychiatrické léčebně. 



A je to!
Pan Nováček doprovodil ženu na vlak. 
Dlouho láskyplně pohlížel za odjíždě-
jícím vlakem, potom vesele vykročil 
do ulic.

„Tak,“ řekl si, „nyní sundat prstý-
nek, vyžehlit kalhoty, přišít knoflíky 
a nikdo nepozná, že jsem ženatý!“

Bum, bác!
Dcera povídá svým rodičům:

„Myslím si, že mě Viktor miluje, že si 
mě vezme za ženu.”

„Už ti to řekl?” ptá se matka.
„Ještě ne, ale už zastřelil svou man-

želku!”

Kdo by to řek…
Je zajímavé, že některým mužům na-
roste hřebínek a jiným parohy.

???
„Poslyš Evo, proč už nechodíš s  Pé-
ťou?”

„S  Péťou? No, víš, to byl takovej 
kluk, se kterým se mě rodiče vůbec ne-
báli nechat samotnou!”

Kameňák
Povídá manželka manželovi na silves-
trovské zábavě:

„Hraje kapela JEDETO, proč nezpí-
váš… zpívej, zpívej!“

„Proč? Už se mi nechce.“
„Škoda, když zpíváš, tak nepiješ!“

Šikula
Tatínek koupe malého synka a  říká 
mu:

„Tak vidíš, že tě umím taky vykou-
pat!“

„Máš pravdu, tati, ale máma mi na-
před sundá boty.“

Umět se pochválit
Kdyby byl náš premiér soudný, přiznal 
by, že ze svých předsevzetí vláda nic 
nesplnila. Ale i to by se dalo považovat 
za úspěch. Vždyť  v minulosti nezjisti-
la ani to. 

Decentní přístup
Říká dcera matce:

„Včera mě v  autobusu poprvé oslo-
vil mladý muž.“

„A co ti říkal?“ 
„Uhni, ty krávo!“

Dobře nabitý
„Ten děda Serjoža, představte si, už 
mu je 90 let a je pořád plný energie.“

„A odkud je?“ 
„Z Černobylu!“

Ach, jo…
„Slyšel jsem, že včera pochovali Brožka. 
Co mu bylo?“

„Byl mrtvý.“ Zdroj: Intelekt

Silvestrovské ozvěny Antonína Klecha

pf 2025

Tak prý se na televizi dívat můžu… 
ale nesmím ji zapnout! 

K čemu Gripeny, tyto nám lítají zadarmo a rády – jenom ta jejich angličtina, ta angličtina… 

Můžu si u vás přes silvestra uložit manžela? 

Někdo jim za nádražím sebral talíř, tak musej jet zpátky vlakem!

Pane poslanče, můžete se nějak vyjádřit k důchodové reformě? 

To byl od tebe blbej nápad jet s cestovkou v zimě za sluncem! 

Už nám přestaňte posílat vaše důchodce, 
i my tady máme omezené možnosti.

To by mě zajímalo, 
jak chce zlikvidovat 
německou ekonomiku, 
aby na tom Němci byli 
tak špatně jako my?!

Já bych věděl… ale to 
by jim tam musel dělat 
ministra financí!!!

Osvícená politika –
obří skok 
do budoucnosti!

Máme téměř stoprocentní úspěšnost!

Pokud mě zvolíte premiérem, 
budete mít do čtyř pěti let 
mzdy jako Němci…

Tak si to tak neberte, alespoň je o jednoho 
seniora míň. 

Život nejsou jen koleje (letos nejen vtipy ze světa vlaků a kolejí)

Smějeme se s Novým rokem
Baví nás kreslíři
Jaromír Gottvald
František Mikš
Antoním Klech


